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احتمال انتخاب کارگردان آلمانی
جیسون بورن برمی گردد

همدلی| ساخت یک فیلم جدید از مجموعه »جیسون 
بورن«  در یونیورسال مطرح شده است.به نقل از ورایتی، 
یونیورســال در مراحل اولیه ســاخت فیلم جدیدی با 
مرکزیت ابرجاســوس جیسون بورن است و ادوارد برگر، 
فیلمساز آلمانی سازنده »در جبهه غرب خبری نیست« 
در حال مذاکره برای کارگردانی این فیلم است.مجموعه 
پرفروش فیلم های »جیسون بورن« شامل ۵ فیلم است 
که ۴ فیلم از آنها با بازی مت دیمون ساخته شده و بیش 
از ۱.۶ میلیارد دلار در گیشه سینماها فروش کرده است.

گفته شــده این پروژه هنوز در مراحل اولیه شکل گیری 
است و بازگشت به دنیای جیسون بورن ممکن است در 
آینده ای دور محقق شود. هنوز فیلمنامه ای نوشته نشده و 
نویسنده ای هم برای این کار انتخاب نشده است. به همین 
ترتیب نمی توان احتمال داد کــه آیا برنامه بازگرداندن 
بازیگران اصلی هم وجــود دارد یا به طور کلی ماجرای 
جدیدی روایت می شود.بنابراین، خیلی زود است بگوییم 
آیا دیمون که اولین بار سال ۲۰۰۲ نقش این قاتل مبتلا به 
فراموشی را در »هویت بورن« بازی کرد و آخرین بار سال 
۲۰۱۶ این نقش را تکرار کرد، باز خواهد گشــت یا خیر. 
همین امر در مورد جرمی رنر که سال ۲۰۱۲ در »میراث 
بورن« نقش یک شخصیت موازی را بازی کرد هم صدق 
می کند؛ هر چند احتمال حضور او در فیلم بعدی بیشتر 
است.اگر برگر با یونیورسال به توافق برسد، پس از داگ 
لیمان که سال ۲۰۰۲ کارگردانی »هویت بورن« را انجام 
داد، پــل گرین گراس که ســال ۲۰۰۴ »برتری بورن«، 
۲۰۰۷ »اولتیماتوم بورن« و ۲۰۱۶ »جیســون بورن« را 
ســاخت و تونی گیلروی سازنده »میراث بورن« در سال 
۲۰۱۲، چهارمین کارگردان سازنده این مجموعه خواهد 
بود.برگر سازنده فیلم حماسی درباره جنگ جهانی اول با 
عنوان »در جبهه غرب خبری نیست« است که برنده ۴ 
جایزه اسکار از جمله جایزه بهترین فیلم بلند بین المللی 
شــد. اوایل این ماه، فیلم بعــدی او با عنوان »کانکلاو« 
)گردآمدن اسقف های اعظم برای انتخاب پاپ جدید(، با 
بــازی رالف فاینس و جان لیتگو برای نمایش در آمریکا 

توسط »فوکوس فیچرز« خریداری شد.

زیر نظر حوزه هنری
کارستان بهارستان افتتاح شد

همدلی| مجموعه »کارستان بهارستان« امروز سه شنبه 
۳۰ آبــان با حضور حجت الاســلام محمد قمی رئیس 
سازمان تبلیغات اســلامی، محمدمهدی دادمان رئیس 
حوزه هنــری، روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی 
وفناوری رئیس جمهور و جمعــی از مدیران در نزدیکی 
میدان بهارستان راه اندازی شد.سیدامیرحسین چاوشی 
مدیرعامل مجموعه »کارستان بهارستان« در سخنانی 
اظهار کرد: کارستان بهارستان بزرگ ترین پردیس نوآوری 
کشور است که به صورت رســمی افتتاح می شود. این 
پروژه یک فاز مطالعاتی و یک عقبه قدیمی تری هم داشته 
است.او اضافه کرد: آرمان ما در »کارستان بهارستان« این 
است که هنرمند وقتی می خواهد محصولی تولید کند 
دغدغه ای جز آن نداشــته باشد. »کارستان بهارستان« 
شتاب دهنده نیست، کارخانه نوآوری نیست بلکه امکانات 
و زیرساخت هایی شامل استودیو تصویربرداری و پخش 
زنده، بلک باکس و کروماکی از جمله آن ها است.چاوشی 
در ادامــه تصریح کرد: از حیث قالب و محتوا تقســیم 
بندی هایی داریم که بخش دیداری و شنیداری، بخش 
صنایع تجسمی، بخش عمومی فرهنگ و هنر را شامل 
می شــود. همچنین در سال اول اولویت ما حوزه کودک 
و نوجوان است.در ادامه محمدمهدی دادمان رئیس حوزه 
هنــری تصریح کرد: ما مأموریت حــوزه هنری انقلاب 
اسلامی را در این می دانیم که بستری برای شبکه سازی، 
شــکل گیری و رشد هســته های فرهنگی هنری شود. 
هسته فرهنگی هنری از نظر ما یک هویت جمعی است 
که می تواند مســاله واقعی را در جهان فرهنگ هنر حل 
کند، وابســته رسانه ها و اداره ها و ساختارها نیست البته 
خود را منفک از ســاختارها تعریف نکرده است و نوعی 
اســتقلال هویتی هسته هنری تلاش دارد جریانی را در 
فضای عمومی جامعه ایجاد کند.دادمان یادآور شد: از نظر 
من کارســتان محیطی برای رشد و پذیرش هسته های 
فرهنگی و هنری است و به ایده محوری ما که در طرح 
تحول حوزه هنری پیش می بریم، کمک کند.او همچنین 
اضافه کرد: از طرف دیگر تلقی ما این است که زیست بوم 
تولید و مصرف فرهنگی در کشــور هنوز به طور کامل 
شکل نگرفته اســت. تولید و مصرف فرهنگی اصلاح گر 
آسیب ها و منافع جمعی ما و تقویت کننده نقاط قوت این 
جامعه است. مصرف فرهنگی که باید ناظر به آن مصرف 
در ادامه تولید هم شکل بگیرد آینده ایران را می سازد اما 
هنوز چرخه کاملی شکل نگرفته است.رئیس حوزه هنری 
تاکید کرد: ما در برخی اوقات با نقصان روبه رو هستیم و 
فکر می کنیم کارستان باید خود را متعهد به نقش آفرینی 
در ســاخت و توسعه زیست بوم فرهنگی و هنری بداند. 
این جا از نظر ما یک مرکز نوآوری با ویژگی های معمول 
که گفته می شود نیســت بلکه باید بستری باشد برای 
شبکه شدن تیم هایی که در آن ها چرخه تولید و مصرف 
تدارک دیده شده و پیوندی بین فعالان این حوزه برقرار 
می شــود.دادمان تصریح کرد: کــودک و نوجوان اصلی 
ترین نقطه تمرکز فعالان فرهنگی کشور باید باشد؛ نسل 
فردای ما که بی پناه مورد تهاجم گســترده در لایه های 
فکری، فرهنگی، رســانه ای و سبک زندگی قرار گرفته 
است و کمتر برایش تدبیر می شود که متناسب با نیازش 

محصولی تدارک دیده شود.

 اجرای یک رپرتوار کلاسیک
 با حضور رهبر ارکستر ایرانی

مهدی وجدانی مسافر کانادا شد

همدلی| یکی از آهنگسازان و رهبران ارکستر از حضورش به 
عنوان رهبر ارکستر یک کنسرت موسیقی کلاسیک در شهر 
تورنتو کانادا خبر داد.به نقل از مشاوررسانه ای پروژه، مهدی 
وجدانی از آهنگســازان و رهبران ارکســتر موسیقی برای 
رهبری ارکستر یک کنسرت موسیقی کلاسیک به تورنتو 
می رود.مهدی وجدانی آهنگساز و رهبر ارکستر درباره این 
اجرا توضیح داد: این کنســرت در ژانر موسیقی کلاسیک 
با همراهی سولیست در نوامبر سال جدید در شهر تورنتو 
خواهد بود، جزییات بیشتر در این باره پس از نهایی شدن 
رپرتوار مجددا اطلاع رسانی خواهد شد.عضو هیئت ژوری و 
مدرس آکادمی هنرهای مدرن استانبول درباره جدیدترین 
کتاب خود نیز گفت: مجموعه ای از موسیقی های خودم و 
آثار آهنگسازان باروک تا رومانتیک را با تمرکز بر موزیکالیته 
و تکنیک هــای اجرا که مختص هنرجویان متوســط تا 
پیشرفته است و می تواند سبب ارتقا کیفی آنان باشد، جمع 
آوری کردم و نام آن را »قطعات پیانو برای زندگی« گذاشتم.

با معرفی ایرج نعیمایی به عنوان دبیر این بخش
»کاتبان سوره حمد« بخش ویژه 

»تجسمی فجر« شد
همدلی|  ایرج نعیمایی با حکم دبیرکل شــانزدهمین 
جشنواره هنرهای تجســمی فجر، دبیر بخش »کاتبان 
ســوره حمد« این رویداد هنری شــد.به نقل از ســتاد 
خبری شــانزدهمین جشــنواره هنرهای تجسمی فجر، 
امیر عبدالحسینی دبیرکل شانزدهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر با صدور حکمی، ایرج نعیمایی را به عنوان 
دبیر بخش »کاتبان سوره حمد« این رویداد هنری معرفی 
کرد.نعیمایی، هنرمند رشــته خوشنویسی و متولد سال 
۱۳۳۸ در نوشــهر است. او عضو وابسته فرهنگستان هنر 
و دارای درجه یک هنری از شــورای ارزشیابی هنرمندان 
کشور است. در کارنامه این خوشنویس، علاوه بر برگزاری 
نمایشــگاه های هنری متعدد داخلی و خارجی، تدریس 
در دانشگاه های مختلفی نظیر تهران، الزهرا )س(، سوره 
و … به چشــم می خورد. رییس گروه هنرهای سنتی و 
عضو گروه های پژوهش و موسیقی فرهنگستان هنر، رییس 
انجمن موسیقی ایران، دبیر همایش بزرگ کاتبان قرآن 
کریم، دبیر جشنواره نسخ جهان اسلام، دبیر جشنواره ثلث 
جهان اسلام، داور همایش خوشنویسی جهان اسلام، عضو 
شورای هنری هشتمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر، 
عضو شورای نهایی ارزشیابی هنرمندان برای دریافت درجه 
هنری، عضو شــورای تدوین رشته های هنرهای سنتی 
کشــور، خادم برگزیده قرآن کریم و … از دیگر مواردی 
اســت که در سوابق این چهره هنری به چشم می خورد.

بخش »کاتبان سوره حمد« از جمله بخش هایی است که 
در این دوره به ســاختار جشنواره هنرهای تجسمی فجر 
افزوده شده اســت. نگارش و کتابت سوره حمد، یکی از 
مراتب عالی در هنر خوشنویســی به شمار می آید که از 
روزگار کهن تا دوره معاصر جریان دارد. از یک ســو قرآن 
کریم با ســوره حمد گشوده شده و از منظری دیگر، این 
ســوره در عبادت روزانه مسلمانان تکرار می شود. اهمیت 
ســوره حمد )هم از منظر قرآنــی و هم از نگاه هنری( به 
اندازه ای اســت که برگزاری نمایشگاهی مشتمل بر ۱۱۴ 
ســوره حمد، از قدمای خوشنویس تا استادان صاحب نام 
معاصر و انتشار کتاب نفیس آن به طور مستقل، از منظر 
هویت ملی، عیار هنری و نگاه تاریخی، گامی ضروری به 
نظر می رسد.شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر 
به دبیرکلی امیر عبدالحســینی و دبیری هنری مسعود 
زنده روح کرمانی، بهمن امســال در موزه هنرهای معاصر 
تهران، مراکز معتبر نمایشــگاهی تهران و سایر استان ها 
برگزار می شود.آخرین مهلت ثبت نام در این رویداد هنری، 
شنبه ۱۸ آذر ۱۴۰۲ خواهد بود. علاقه مندان جهت شرکت 
در جشنواره شانزدهم و کسب اطلاعات بیشتر درباره این 

رویداد هنری می توانند به سایت مراجعه کنند.

همدلی| مراسم تشییع و بدرقه استاد »محمدعلی 
اسلامی ندوشن« قبل از ظهر دیروز سه شنبه ۳۰ 
آبان ماه ۱۴۰۲ با حضور اهل فرهنگ و هنر استان 
یزد در دبیرستان ماندگار ایرانشهر یزد برگزار شد.

در این مراسم چهره های نامداری همچون دکتر 
»میرجلال الدیــن کزازی« از ادبــا و چهره های 

ماندگار فرهنگ و ادب کشور حاضر شده بودند. 
میرجلال الدیــن کــزازی در این مراســم که به 
تشییع و بدرقه دکتر محمدعلی اسلامی ندوشن 
اختصاص داشــت، این ادیب فرزانه را شخصیتی 
چندجانبه یا چندسویه با ویژگی های منحصربه فرد 
و حتی دســت نیافتنی خواند و گفت: بی گمان، 

اسلامی ندوشن فرزند ایران فرهنگی بود.
این اســتاد دانشگاه که به واســطه پارسی گویی 
خویش، به نامی ماندگار در ادبیات معاصر ایران 
بدل شده اســت و از چهره های ماندگار فرهنگ 
و ادب ایران هم به شــمار می رود، در بخشــی از 
سخنان خود گفت: این بزم که به یاد روانشاد دکتر 

اسلامی ندوشن برگزار شده است.
او این مراســم را بزمی فرهنگی و  ایرانی خواند و 
گفت: اسلامی ندوشن چهره ای ویژه در درازنای 

فرهنگ ایران زمین به شمار می آید.
او زنده یاد محمدعلی اسلامی ندوشن را نویسنده ای 
چیره دست، ســخنور و از خوی و خیم خجسته 
ایرانی برخوردار دانست و گفت: ایران سرزمینی 
دلرباست و هر کسی ایران را به بسندگی بشناسد 
به ناچار به کامه خویش بدان دل خواهد بافت.این 
شاعر و نویسنده کشورمان به نشست ایران شناسی 
در مسکو اشاره کرد و افزود: در آن نشست گفتم 
شما در کار خود سپاسی در حق ایرانیان ندارید 
چرا که ایران را به پاس دل خویش شناخته و به 
دیگران شناسانده اید.کزازی گفت: اسلامی ندوشن 
را »فرزند ایــران« می خوانند؛ ولی او فرزند کدام 
ایران بــود؟او ادامه داد: ایران چهــار نمود دارد؛ 
یکی ایران سیاســی که در درازی تاریخ همواره 
دســتخوش تغییر بوده اســت و در روزگار ما در 
تنگ ترین دامنه خود از دید جغرافیای سیاســی 
اســت.این ادیب کشــورمان، ایران دیگر را ایران 
تاریخی و بســیار بزرگ تر از ایران کنونی دانست 
و گفت: سومین ایران که پهناورترین ایران است، 
ایران فرهنگی به شمار می آید که ایران تاریخی 
و سرزمین های دیگر را که هرگز بخشی از ایران 

تاریخی نبوده است، در بردارد. 

او عنوان کرد: این ایران، تمام کشــورهایی را که 
پسوند »ســتان« دارند و چند کشور دیگر را در 
برمی گیرد، چرا که فرهنگ ایرانی، فرهنگی جهانی 
بوده و هست.کزازی در ادامه گفت: تاریخ پژوهان 
باخترزمین بر این باور هســتند کــه افلاطون 
جهان بینی خود را از فرهنگ ایرانی و جهان فروری 
ایرانی یاد گرفته است.او همچنین افزود: آیین مهر 
در دوره اشــکانی به شیوه ای شگرف به قلمروی 
روم مــی رود و در زمانی کوتاه که خردآشــنای 
تاریخ شناسان شده اســت، در این جهان شاهی 
در می گســترد و آیین فراگیر رومیان می شود و 
هنگامی که آیین ترسایی در روم گسترش می یابد 
نیز اگرچه آیین مهر از برونشــان برمی افتد؛ ولی 
در درون آنهــا باقی می ماند.او بــه وجود برخی 
مناســبت های فرهنگ ایران زمین در کشورهای 
اروپایی امروز از جمله روز خورشید، تصریح کرد و 
در این باره توضیح داد: بسیاری از آیین های دیگر 
کشــورها به آیین میترایی ایرانیان بازمی گردد.

کزازی همچنین به رواج آیین مانوی ایرانیان در 
کشــورهای اروپایی و برخی دیگر کشورها اشاره 
کــرد و در ادامه افــزود: اینها همگی از فراخنای 
ایران فرهنگی است.او ایران چهارم را ایران پس از 
اسلام خواند که برخلاف سه ایران دیگر مربوط به 
حال حاضر است نه سال های گذشته و این ایران 
مربوط به ایران زبان پارسی است.او به گسترش 

این ایران در اقصی نقاط جهان نیز اشــاره کرد و 
توضیح داد: این جهان شــاهی ایران با زر و زور و 
ستم و خودکامگی پدید نیامده؛ بلکه با فرهنگ 

ایرانی و ادب درخشان ایجاد شده است.
این چهره شهیر ادبیات کشورمان در ادامه روانشاد 
دکتر محمدعلی اســلامی ندوشن را فرزند ایران 
فرهنگی خواند و گفت: به درستی، ازاین روی بود 
که دل به ایران باخت و همواره از ایران می گفت و 
می نوشت.او گفت: اسلامی ندوشن، این اندیشه را 
با کاویدن ایران گذشته، در ایران نو و ایران پس از 
اسلام جستجو کرد و سال ها زندگانی خود را در 

این راه صرف کرد.
این استاد دانشگاه اظهار کرد: ایرانی کسی است 
که به ایرانی بودن خود می نازد و سر برمی افرازد و 
می گوید من ایرانی هستم و شهروند این سرزمین 

سپند هستم و دانشورانه سخن می گویم.
کزازی در پایــان نیز اعلام کرد: انجمن مفاخر و 
میراث فرهنگی، کتابی به نام »ســفیر سیمرغ« 
در زمینه زندگی و کارهای فرهنگی محمدعلی 
اسلامی ندوشــن منتشر کرده اســت.»مهران 
فاطمی« استاندار یزد نیز در سخنانی با پاسداشت 
یاد و خاطره این ادیب فرزانه و پژوهشگر نامدار، از 
این که امروز یزد، دیار حق شناسان، فرزند خود را 

به آغوش کشیده است، ابراز خرسندی کرد.
»عبدالعظیم پویا« از چهره های ادبی معاصر یزد 

نیز فرزند ایران را واژه ای برازنده دکتر اســلامی 
ندوشن خواند و خاطراتی از این ادیب فرزانه نقل 
کرد.او در بخش دیگری از سخنانش گفت: همه 
توجه دکتر اسلامی به ایران و فرهنگ ایران زمین 
بود و در وصیت نامه اش نیز بدان تأکید کرده است 
و ما نیز به این وصیت فرزند ایران را عمل خواهیم 
کرد.»محمود رهبران« خوشنویس برجسته یزدی 
نیز در این مراســم اظهار کرد: اسلامی ندوشن را 
نویسنده ترین نویسنده در ایران می دانم چرا که 
بیش از هر کســی در مورد ایران نوشــت و شعر 
ســرود.او با ذکر خاطره ای از روانشــاد اسلامی 
ندوشن، افزود: محمدعلی اسلامی ندوشن نه تنها 
در فرهنــگ بلکه بیش از هر صاحب هنری، هنر 
را نیز می شــناخت.در این مراســم امیر تفتی از 
خوانندگان کشورمان برخی اشعار روانشاد دکتر 
محمدعلی اسلامی ندوشن را در قالب آواز خواند.

گفتنی اســت اسلامی ندوشــن عصر دیروز در 
زادگاهش روستای ندوشن نیز تشییع شد تا در 
ادامه راهی نیشابور شود.علی نامجو؛ دبیر سرویس 
فرهنگ و هنر روزنامه همدلی هم در معیت چند 
تن از اهلی رســانه به نمایندگی از روزنامه نگاران 
کشورمان راهی نیشابور خواهد شد تا مخاطبان 
روزنامه را در جریان جزئیات خاکساری و یادمان 
اســتاد روانشاد محمدعلی اســلامی ندوشن در 

نیشابور قرار بدهد.

میرجلال الدین کزازی در مراسم تشییع محمدعلی اسلامی ندوشن در یزد 

دلباخته ایران!
رویداددریچه

همدلی|  محمدحســین لطیفی کارگردان باســابقه سینما و 
تلویزیون بعدازظهر دیروز سه شنبه ۳۰ آبان ماه با حضور در کارگاه 
انتقال تجربه در دومین جشــنواره سراسری آموزشگاه های آزاد 
سینمایی، در محل موزه سینما، به گفت وگو با هنرجویان علاقه مند 
به سینما پرداخت.کارگردان فیلم سینمایی »روز سوم« در ابتدای 
صحبت های خود در این کارگاه خطاب به هنرجویان گفت: سعی 
کنید ابتدا خوب بشنوید و بعد عمل کنید. کارگردانی در سینما 
نیاز به کار مستمر دارد و حداقلش این است که با موبایل خود هر 
روز می توانید یک فیلم بسازید. شما می توانید با نرم افزارهای ساده 

خیلی چیزها را یاد بگیرید.
لطیفی ادامه داد: فیلمساز بودن مهم نیست، چراکه فیلم باید خلق 
شود. »ساختن« به تنهایی مطلوب یک کارگردان نیست. کارگردان 
در روایت یک قصه خاص، جای خالق می نشیند. اتفاقاً از هستی 
هم کمک می گیرد. هستی به کمک شما می آید. هنگام کار باید 
همه آنچه که در کلاس یاد گرفته اید، فراموش کنید و آگاهانه به 
میدان بیایید. در کارگردانی مهم ترین نکته این است که حواسمان 
به موضوع نهایی باشد. باید از بالا کل قصه را ببینید. باید به خلق 
اثر فکر کنید، نه اینکه صرفاً می خواهید یک فیلم بســازید. باید 
حواســمان به روایت قصه، ایجاد درام مســتحکم، ایجاد حس و 

مواردی ازاین دست هم باشد.
تفاوت دیالوگ گویی از »صاحبدلان« تا »دودکش«

این کارگــردان باســابقه ســینما و تلویزیون دربــاره اهمیت 
دیالوگ گویی بازیگران در یک فیلم بیان کرد: این موضوع بستگی 
بــه اثر دارد. در برخی آثــار جابه جایی یک ویرگول هم معانی را 
تغییر می دهد. من وقتی »دودکش« را می ساختم، فقط ماهیت 
کلی دیالوگ ها مهم بود؛ اما در »صاحبدلان« هیچ کدام از بازیگران 
اجازه تغییر یک واو را هم نداشتند. بازیگران هم کلافه شده بودند؛ 
اما در خروجی متوجه حساسیت شدند. وقتی یک بازیگر هستید، 
باید بپذیریــد که اخلاق یک کارگردان چگونه اســت و باید در 
صحنه بر اساس نیازهای آن کارگردان پیش بروید.لطیفی ادامه 
داد: پیش نیاز اصلی یک کارگردان مدیریت است. کارگردان باید 
بتواند یک تیم سی نفره را مدیریت کند. وقتی شما عوامل حرفه ای 
به کار می آورید، خودبه خود این اتفاق خواهد افتاد.او افزود: اولین 
فیلم من »سرعت« بود که البته قبل از آن ۱۴ سال پشت صحنه 
سینما حضور داشتم. زنده یاد جمشید اسماعیل خانی در آن فیلم 
ایفای نقش می کرد و به گونه ای با من فیلم اولی برخورد می کرد 
که گویی او درســت می گوید. اما مــن او را مدیریت کردم و در 
جایی هم او عصبی شــد، اما بعدها متوجه شــد من هم کارم را 
بلد هســتم. در همان کار، فیلم بردار هم گاهی به گفته های من 
توجه نمی کرد؛ چون فکر می کرد مسلط نیستم. اگر تسلط شما 
بر کار کم باشد، ناگزیر این موضوع لو می رود.کسی که نتواند برای 
یک نفر قصه بگوید، فیلمساز خوبی نمی شودلطیفی گفت: چه در 
کارگردانی فیلم سینمایی و چه در سریال سازی یادتان باشد، کسی 
که نتواند قصه خود را برای یک نفر دیگر تعریف کند، نمی تواند 
فیلمساز خوبی شود. تمرین کنید که قصه را به طور کامل برای 
یک نفر دیگر تعریف کنید. یعنی ابتدا باید تعلیق را در کلام ایجاد 
کنید. گاهی از برخی بچه های فیلمساز می پرسم فیلمت درباره چه 
چیزی است؟ می گویند پیچیده است و نمی توانم بگویم! چنین 
افرادی نمی توانند فیلم را هم خوب از آب دربیاورند. گاهی حتی 

ســکانس خوب هم می گیرید؛ اما در زمان تدوین می بینید که 
ترکیبش با بقیه، چیز ناجوری را رقم می زند.

این کارگردان درباره اســتمرار تجربه یک فیلمســاز در یک ژانر 
خاص اظهار کرد: آدم ها با یکدیگر متفاوت هستند. ممکن است 
کارگردانی را بشناســید که در طول چهل سال از یک ژانر خارج 
نشده یا دیگری را بشناســید که خارج شده است. همه چیز به 
روحیه یک فرد بستگی دارد. علاقه من این بود که ژانرهای مختلف 
را تجربه کنم. همیشه هم سعی کردم تلاش بیشتر کنم و بیشتر 
بیاموزم.او افزود: وقتی »روز سوم« را ساختم عید را رد کردیم. یک 
فروش آن چنانی به سراغ »اخراجی ها« آمد. من می دانستم »روز 
ســوم« در صدر آمار قرار نمی گیرد. یادم است به یکی از دوستان 
گفتم باید رتبه نخست را به دست بیاوریم. به همین دلیل سراغ 
»توفیق اجباری« رفتم. در ارشاد گفتند این فیلم را نساز؛ چون تو 
»روز سوم« را ساخته ای!لطیفی ادامه داد: در زمان ساخت »خوابگاه 
دختران« ایرج طهماسب گفت همه فکر می کنند ما همین جوری 
این فیلم را ســاختیم، اما هیچ کس نمی داند که ما صد راه رفتیم 
تا هر ســکانس را دربیاوریم. ما مرزی بین طنز و ترس داشتیم 
و این خطرناک بود. فشــاری که یک کارگردان تجربه می کند تا 
بهترین راه را پیدا کند زیاد است. من »خوابگاه دختران« را برای 
این ساختم که خانواده ها را بترســانم، چون بچه ۱۸ساله را که 
پیش ازاین چندان از خانواده دور نشده به یک باره به یک شهر دیگر 
می فرســتند.او افزود: آدم با زیاد فیلم دیدن، شاید فیلمساز شود 

امــا نمی تواند خلق اثر کند. من 
در حال به چالش کشیدن خودم 
هســتم. گاهی موفق می شوم و 
گاهی هم شکســت می خورم. 
یک بار به من گفتند با چه جرئتی 
بعد از »وفا« سراغ »صاحبدلان« 
رفتی؟ گفتم من یک قماربازم که 
با پنج هزار تومان به قمار سینما 
آمده ام، حالا ممکن است پولم را 
ببازم؛ امــا در نهایت از آن لذت 

می برم!
لطیفی توضیــح داد: من منتی 
بر سر کســی ندارم که برخی را 
چهره و کارگردان کرده ام. چون 
معتقدم آنها استعداد داشته اند. 
هر جایی که یک کارگردان بتواند 
به مجموع بازیگران ســینمای 
ایران اضافه کنــد، باید این کار 

را کند.
»ســنجرخان« هفته آینده 

پخش می شود
ایــن کارگردان گفت: ســریال 
آینده  هفته  از  »ســنجرخان« 
پخش می شــود و من هشتاد 
درصد بازیگران این ســریال را 
از کردســتان انتخاب کردم . در 
ارتباط با کشف استعدادهای برتر 

من این انگیزه را همیشه داشته ام که بازیگران ما منحصربه فرد 
هســتند.لطیفی درباره نقش »مدیر تولید« در یک پروژه گفت: 
مدیر تولید در یک پروژه مثل مدیر کارخانه است که باید به همه 
چیز آگاهی داشــته باشد. مدیر تولید کسی است که به گونه ای 
جانشین تهیه کننده محسوب می شود. تمام قراردادهای تولید، 
ارتباط با برنامه ریز کار و … جزو وظایف او است. کارگردان نباید 
دغدغه ای جز گرفتن پلان داشــته باشد. اگر مدیر تولید خوبی 
نداشته باشــید، تمام بار کار روی دوش شما به عنوان کارگردان 
می افتد، مدیر تولید مثل جاده صاف کن اســت.لطیفی ادامه داد: 
ســال ها پیش ایرج طهماسب به من گفت فیلم جدید داریوش 
مهرجویی »مهمان مامان« را دیده ای؟ گفتم نه. گفت برو ببین. 
چندیــن بار به من گفت که برو ببین. به من گفت یا مهرجویی 
خطی را رد کرده یا اگر فیلم این است ما ماهی یکی می سازیم! 
چون این نوع قصه گویی یک قصه گویی غریب است، من خواستم 
چنین تجربه ای را هم داشته باشم و »دودکش« از جنس آن است 

»دودکش« از آنجا آغاز شد.

محمدحسین لطیفی در کارگاه انتقال تجربه جشنواره آموزشگاه های آزاد سینمایی:

منیکقماربازموبهقمارسینماآمدهام


